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Ovčín v zimnímu spánku.
Více o rybnících v tématu tohoto Zpravodaje.

Vážení Zdechováci a Spytováci,

ještě před první adventní nedělí se 
rozzářil v obou našich obcích vánoční 
strom. Spolu s ním je slavnostně vyzdo-
ben také zámecký park, ulice i okna Va-
šich domů. Oproti jiným rokům však le-
tošní předvánoční čas prožijeme ze zcela 
zřejmých důvodů odlišně. 

Těžko se odhaduje, jestli v době, kdy 
budete číst tyto řádky, bude zrovna doba 
utahovací nebo rozvolňovací. Jisté je, že 
jsme se letos museli obejít bez většiny 
Vámi oblíbených a hojně navštěvovaných 
kulturních akcí. O to víc mě potěšila inici-
ativa „našich mladých“, kteří pro Vás při-
pravili v zámeckém parku obří adventní 
věnec, jen tak, jako možný cíl Vašich pro-
cházek.  Viděl jsem, že mnozí z Vás jste 
si sem cestu už našli, a kdo ještě ne, ten 
má inspiraci na sváteční procházku. Díky, 
mladé dámy a mladí pánové, za Váš ná-
pad i čas. Vždy mě velmi potěší, když je 
někdo ochotný udělat něco pro své okolí.

Přeji Vám všem, aby vánoční čas, 
a nejen on, byl plný klidu, spokojenosti, 
štěstí a radosti ze setkání, i když letos 
možná v trochu omezené míře. A hlavně, 
přeji nám všem, abychom byli obdarová-
ni tím naprosto nejdůležitějším, pevným 
zdravím.

Dovoluji si Vám, vážení Zdechováci 
a Spytováci, popřát i jménem zaměst-
nanců obecního úřadu krásné, klidné, 
přátelské a bezpečné Vánoce, dětem 
i dospělým alespoň částečně splněné 
sny a v závěru roku pár dní klidu a odpo-
činku strávených se svými blízkými.

Radomír Stříška
starosta obce
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Milí Zdechováci, Spytováci, sousedé,

Rok se brzy dovrší, je zima, před námi 
Vánoce. Doufám, že jste si témata letoš-
ního Zpravodaje užili. Za vaše připomín-
ky a náměty budu nesmírně ráda. Zpět-
ná vazba je důležitá a je prostředkem pro 
nové motivace, či zlepšení.

Rok 2020 nebyl pro mnohé z nás 
snadný a jeho následky se přelijí i do roku 
následujícího. Ale věřím, že ta největ-
ší úskalí jsou pryč. V knize Radujme se, 
veselme se... od Olgy Štruncové, která se 
soustředí na tradiční zvyky venkovské-
ho lidu, se píše: „Na Štědrý den štědře 
podělen byl kdekdo, i drůbež a dobytek 
dostali vánočky, a po večeři vzala babič-
ka od všeho, co k večeři bylo, po kous-
ku. Hodila polovičku do potoka, polovic 
zahrabala do sadu pod strom, aby voda 
čista a zdráva zůstala a země úrodná 
byla. Všecky pak drobty sesbírajíc hodila 
„ohni“, aby neškodil.“ Sesbírám tedy taky 
po kousku a zahrabu do země. Za to, aby 
příští rok byl lepší a člověk aby byl zdráv.

Tradice byly významnou součástí 
vesnického lidu. Z některých čerpáme 
dodnes. Tradičním pokrmem je kapr. Po-
kud si budete chtít zpestřit štědrovečerní 

menu, doporučuji recepty podle nejslav-
nější české kuchařky Magdaleny Dobro-
mily Rettigové. A pokud vás zajímá, kde 
žije třeba zdechovický kapr, navštivte 
rybníky na stránce č.stránky, kde bude 
článek. O tom, jak vypadaly Vánoce na-
šich babiček a prababiček, vám povyprá-
ví místní rodáci.

Přeji vám radostné čtení.

MgA. Lucie Andělová
redaktorka Zpravodaje
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přestavba veřejných budov na akci „Spo-
lečenský sál se zázemím“. 

9/  Žádost o dotaci – rybník Spytovický 
Zadní a historický náhon 

Zastupitelstvo obce Zdechovice schva-
luje podání žádosti o dotaci z podpro-
gramu Podpora opatření na drobných 
vodních tocích a malých vodních nádr-
žích – 2. etapa“ Ministerstva zeměděl-
ství, dotačního titulu 129 390 „Podpora 
opatření na rybnících a malých vodních 
nádržích ve vlastnictví obcí – 2. etapa“ 
na akci „Rekonstrukce rybníka Spytovic-
ký Zadní a historického náhonu na parc. 
č. 512“.

10/  Informace o podání žádosti o dota-
ci na akci „Obnova ovocného sadu 
v zámeckém parku Zdechovice“

ZO se seznámilo s návrhem a souhlasí 
s podáním žádosti.

11/   Dopravní situace na silnici I. třídy 
ZO se seznámilo s dokumentem „Návrh 
řešení pro dopravní opatření v návaz-
nosti na sběr dopravních dat v obci Zde-
chovice“ a pověřuje vedení obce k další-
mu jednání. 

12/  Čtvrtletní zpráva o vývoji majetku 
podílových fondů 

ZO se seznámilo s vývojem majetku po-
dílových fondů. 

13/  Úprava bývalého Klubu důchodců 
na bytové jednotky 

ZO se seznámilo s navrhovaným řeše-
ním a souhlasí s ním.
 

14/  Smlouva o výpůjčce – Klub dů-
chodců v čp. 96

ZO souhlasí s textem předložené smlou-
vy o výpůjčce pro Klub důchodců v čp. 96 
a ukládá starostovi smlouvu uzavřít.
 
15/  Smlouva o zřízení věcného břeme-

ne – p.p.č. 587/1 a 589 k.ú. Zde-
chovice

Zastupitelstvo obce schvaluje uzavře-
ní Smlouvy o zřízení věcného břemene 
k pozemkům p.č. 587/1 a 589 k.ú. Zde-
chovice a ukládá starostovi tuto smlouvu 
podepsat.
 
16/  MŠ – nedočerpaný příspěvek na 

provoz
ZO se seznámilo s žádostí MŠ a souhlasí 
s přesunem nedočerpaného příspěvku 
na provoz na r.2020 k využití v r.2021.
 
17/  Nabídka pozemků v k.ú. Zdechovice
ZO se seznámilo s nabídkou odkupu po-
zemků p.č.196, 197/46, 197/62 a 220/3 
všechny v k.ú. Zdechovice a souhlasí 
s jejich odkoupením za cenu 15 Kč/m2. 
Poplatek za vklad hradí nabyvatel.
 
18/  Žádost o pomoc
Usnesení nebylo přijato.
 
19/  Žádost o odkoupení pozemku p.č. 

69/3 k.ú. Zdechovice
Usnesení nebylo přijato.

Ve Zdechovicích, 9. 11. 2020.

Zapisovatelka: Š. Kočová
Ověřovatelé: V. Vánišová, K. Kočová

Starosta: Radomír Stříška

1/  Smlouva o budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemene a dohoda o umís-
tění stavby č. IV–2021052/VB/01  

Zastupitelstvo obce schvaluje uzavře-
ní Smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemene a dohodu o umístění 
stavby č. IV—2021052/VB/01 a ukládá 
starostovi tuto smlouvu podepsat. 

2/  Prodej pozemku p.č. 512/9 k.ú. Zde-
chovice

Zastupitelstvo obce schvaluje prodej 
pozemku p.č. 512/9 k.ú. Zdechovice 
a ukládá starostovi obce předložený ná-
vrh kupní smlouvy podepsat. Poplatek 
za vklad do katastru hradí nabyvatel.

3/  Žádost o prodej pozemku p.č. 
377/50 k.ú. Zdechovice

Usnesení nebylo přijato.

4/ Rozpočtové opatření č. 4 /2020
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 4/2020 v předkláda-
ném znění.

5/ Žádost o finanční dotaci v r. 2021 
ZO schvaluje poskytnutí dotace Chari-
tě Přelouč ve formě darovací smlouvy 
ve výši 5.000 Kč a ukládá finančnímu vý-
boru tuto položku zapracovat do návrhu 
rozpočtu na rok 2021. 

6/  Žádost o pronájem haly na garážo-
vání vozidel

-  Zastupitelstvo obce schvaluje ná-
jem jednoho garážového stání 81 m2 
v hale na st.p.č. 255 za cenu 165 Kč/m2 
+ služby 2 Kč/m2 + 21 % DPH Autoškole 
Pemlovi s.r.o. a ukládá starostovi před-
mětnou smlouvu uzavřít.

-  Zastupitelstvo obce schvaluje ná-
jem jednoho garážového stání 81 m2 
v hale na st.p.č. 255 za cenu 165 Kč/m2 
+ služby 2 Kč/m2 + 21 % DPH Autodo-
pravě Otakar Holec a ukládá starostovi 
předmětnou smlouvu uzavřít.

7/ Dotace – komunikace
a)  Zastupitelstvo obce Zdechovice schva-

luje podání žádosti o dotaci z podpro-
gramu Podpora obnovy a rozvoje ven-
kova Ministerstva pro místní rozvoj, 
dotačního titulu 117D8210A Podpora 
obnovy místních komunikací na akci 
„Obnova místní komunikace Eliška – 
sídliště Ovčín“ – dle pasportu místní 
komunikace III. třídy 14c.

8/  Žádost o dotaci – Společenský sál se 
zázemím 

Zastupitelstvo obce Zdechovice schvalu-
je podání žádosti o dotaci z podprogra-
mu Podpora obnovy a rozvoje venkova 
Ministerstva pro místní rozvoj, dotač-
ního titulu 117D8210E Rekonstrukce a 

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
Výpis usnesení z veřejného zasedání zastupitelstva Obce Zdechovice 
č. 6/2020, které se uskutečnilo v pondělí 9. 11. 2020 v 18,00 hodin 
v zasedací místnosti Obecního úřadu ve Zdechovicích čp. 5 
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Valérie Vánišová
Pochází z Pardubic, vyučila se v Tře-

bechovicích švadlenou dámského prá-
dla. Tahle profese se stala Valérii také 
koníčkem. Dnes pracuje v chráněné dílné 
v Přelouči.

Je jí 46 let. Narodila se s vrozenou 
vadou chodidel, kvůli níž od malička ab-
solvovala intenzivní a nepříjemná, někdy 
i bolestivá cvičení a prodělala několik 
operací. „Rodiče se mnou denně cvičili, 
na noc mi dávali nohy do dlah, v osmi le-
tech mi natahovali achilovky o dva centi-
mentry,“ vzpomíná. I přes svůj handicap 
má dvě zdravé děti a jak sama říká, žije 
spokojený a plnohodnotný život. Když 
byla malá, rodiče koupili od příbuzných 
chalupu ve Zdechovicích, kde trávila celá 
rodina veškerý volný čas. Na Pardubice 
má Valérie spíš nepříjemné vzpomínky, 
spojené převážně s rehabilitacemi a s lé-
kaři. Až na vesnici si našla opravdové 
přátele a už od malička podle svých slov 
vnímala Zdechovice jako domov. Oblíbila 
si hlavně krásná místa v lesích a v okolí 
rybníků. Místa, která mají i své pověsti. 
Skvělé jsou podle ní také stezky, vhodné 
jak pro cyklisty, tak na procházky pro ro-
diče s dětmi a kočárky.

Na kandidátní listinu vstoupila proto, 
aby podpořila tehdejšího starostu Ro-
berta Chutice, a také kvůli místním lidem, 
kterým chtěla být platná. Zvolení do za-
stupitelstva přesto nepředpokládala 
a velmi ji překvapilo a potěšilo. Na dru-
hou stranu ho vnímá jako velkou zodpo-
vědnost. Velmi ji znepokojuje stav zámku 
a ráda by podpořila smysluplný projekt 

k jeho záchraně: „Návrhů je spousta, jen 
vybrat ten správný.“ Taky by ráda obno-
vila Mazánkovu hájovnu, napadá ji zříze-
ní infocentra, půjčovny starých kol a dal-
šího servisu pro cyklisty, kterých v kraji 
přibývá. Jen ji mrzí, že se lidé nezajímají 
o chod obce. „Informace jsou dostup-
né skrze internet a nástěnky, ale stejně 
se setkávám s různými názory na kro-
ky obce. Sama říkám lidem, aby chodili 
na zastupitelstvo a tam se vyjádřili!“ Také 
na vsi postrádá větší pospolitost: „Každý 
si staví na svém písečku, ale lidí, kteří dají 
všanc i něco ze svého, udělají něco i pro 
ostatní, těch je tady málo!“ A dodává: 
„Žít plnohodnotný život s postižením je 
mazec, ale dá sa. Musím spoléhat sama 
na sebe, ale podpora rodiny a dobrých 
duší pomáhá život usnadnit. Díky vám 
všem za onu podporu a pomoc. Veselé 
Vánoce a šťástný nový rok.“ ¾

(red)

PŘEDSTAVUJEME ZASTUPITELE ÚPRAVA CENY VODNÉHO A STOČNÉHO
Vážení odběratelé, v souladu s obecně závaznými předpisy a na zá-
kladě rozhodnutí statutárních orgánů společnosti  Vodovody a ka-
nalizace Pardubice, a.s., byla schválena úprava ceny vodného a stoč-
ného od 1. 1. 2021 takto:

NOVÉ „OBECNÍ“ POHLEDY
Obec Zdechovice vydala nové pohledy, které je možné zakoupit na poště Partner 
Zdechovice za cenu 5 Kč.

cena za 1m3 dodané 
vody bez DPH sazba DPH Cena celkem

Vodné 44,36 Kč 10 % (4,44 Kč) 48,80 Kč
Stočné 45,00 Kč 10 % (4,50 Kč) 49,50 Kč

Zdechovice

Zdechovice

Spytovice

Obec Zdechovice

Sádka

Pazderna

OvčínZd
ec

hovické  rybníky

Spytovice

Černý
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te pokračovat dál, cesta vede do Horek 
a odtud kolem lomu, přes hlavní silnici, 
kolem vysílače. Vrátit se lze průhonem 
zpět do vesnice. Projekt vypracovala 

Ing. Petra Šmídová. Přijde na víc než 200 
tisíc korun, přičemž asi tři čtvrtiny roz-
počtu uhradí dotace od Nadace ČEZ. ¾

JA

foto: Petra Šmídová

zdroj: mapy.cz

obnovená alej
vycházkový okruh

Obnova 
třešňové 
aleje

Při vycházce ke kostelu a dál směrem 
na Chvaletice si můžete prohlédnout 
nový projekt obce, obnovenou třešňovou 
alej. „Je v místě bývalé třešňové aleje, 
kam jsme chodili zamlada na třešně. Je 
dlouhá asi 700 m a z toho je zatím vy-

sázeno víc než polovina. Stojí tu třicet 
třešní různých druhů. Na zbytek bychom 
rádi vysázeli jiné ovocné stromy,“ dodává 
starosta obce Radomír Stříška. Dřív se 
podle pamětníků tím směrem dalo dojít 
až do Starých Chvaletic. Pokud bude-

foto: Petra Šmídová10 11
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Obec Zdechovice si nechala zpracovat 
od firmy GEMOS dopravní systémy studii 
pro dopravní opatření. Měření probíhalo 
v obou směrech na silnici I/2 před čp. 53. 
Výsledky měření jsou patrné z přilože-

ných tabulek. Na základě výsledků mě-
ření se obec bude snažit vyjednat úseko-
vé nebo okamžité měření rychlosti. Celý 
dokument je k dispozici na našem webu 
v sekci aktuality. ¾

MĚŘENO:
Zdechovice, I/2 (směr Kutná Hora, protisměr Přelouč)
Období: 14. 7. 2020, 0:00 hod – 21. 7.2020, 23:55 hod

VÝSLEDKY MĚŘENÍ 
RYCHLOSTI 
AUTOMOBILŮ 
VE ZDECHOVICÍCH 
NA SILNICI I/2 
KE KOSTELU

40
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Zařízení: Zdechovice, I/2 (směr K. Hora, protisměr Přelouč)
Období: 14.07.2020 00:00:00 – 21.07.2020 23:55:59

Grafy překročení rychlosti a počtu vozidel

Graf překročení rychlosti
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Bouda U Racka ve Spytovicích
Nový cíl procházky mají Spytovice. 

Právě dokončená dřevěná chata U Rac-
ka vznikla k příjemnému posezení pod 
přístřeškem s výhledem na vodní plochu 
přilehlého rybníka a jako zázemí různých 
sezónních akcí. V zimě třeba i k bruslení. 
V tom nám zatím počasí moc nepřeje. 
V chatce je taky sklad nářadí pro potře-
by rybníka. V příštím roce by mělo přibýt 
malé venkovní ohniště pro všechny spo-

luobčany. Po konzultaci s OÚ je chatka 
k zapůjčení pro různé veřejné a kulturně 
společenské akce.

Název U Racka je památkou na ob-
čana Spytovic, pana Šoltu, kterému se 
takto přezdívalo. Podílel se na budová-
ní rybničního opevnění v letech 1968-
69. Při obnově rybníka v roce 2016 byl 
v betonovém tělese hráze nalezen nápis 
„Racek - Život. dílo 1969“.

V katastru obcí máme několik ryb-
níků, ať už zasypaných, nebo funkčních. 
Některé z nich chceme obnovit. V příš-
tím roce by měl přijít na řadu Spytovický 

zadní rybník s historickým náhonem, 
který byl zasypán při výstavbě JZD. ¾

Ondřej Procházka
místostarosta

„K rybaření mě dovedl můj otec, stejně jako jeho k rybaření dovedl jeho 
otec, můj děda. Jako malého klučinu mě brával na ryby, asistoval jsem 
mu. Dnes s odstupem času a po vlastní zkušenosti se synem bych 
řekl, že jsem spíš zlobil. Jak čas plynul, začal jsem chodit do rybářského 
kroužku a stal jsem se členem Českého rybářského svazu. Začal jsem 
se zajímat i o chov ryb a pomáhat v naší místní rybářské organizaci. 
Udělal jsem zkoušky rybářského hospodáře, kdy jsem se volnočasově 
staral o šest chovných rybníků a tři rybářské revíry a snil jsem svůj velký 
sen – mít vlastní rybník. Přestěhovali jsme se do vesnice nedaleko 
Zdechovic a když byly rybníky ve Zdechovicích na prodej, rozhodli jsme, 
že se obrátíme na banku s naším podnikatelským záměrem. Vyšlo to 
a my máme rybníky. Ze snu je sice hodně práce, ale děláme si legraci, že 
v důchodu tam žena bude smažit kapří hranolky a točit pivo a já budu 
sekat trávu a krmit ryby. No nejsou to skvělé vyhlídky?“

Zdeněk Ficenec

Na kapra 
k rybářům
ZDECHOVICKÉ RYBNÍKY: ŽIVO VE VODĚ I NAD NÍ

foto: Zdeněk Ficenec

foto: Lucie Andělová16 17
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Co je hlavní náplní vašeho rybářství? 
Co všechno nabízíte?

Spravujeme kaskádu tří rybníků, přičemž 
Ovčín je rybníkem chovným. Zbylé dva 
jsou určené pro sportovní rybolov v re-
žimu „chyť a pusť“. Na rybníce Pilském 
jsme ještě o něco víc zaměření na rekre-
aci a relax nerybářů. Na sádkách potom 
celoročně prodáváme ryby a vždy od 21. 
do 23. prosince také vánoční kapry. Sor-
timent bychom do budoucna chtěli ještě 

rozšířit, k čemuž by nám dopomohla 
i plánovaná kompletní rekonstrukce 
sádek. Každý, kdo projde kolem sádek 
u rybníka Pilský, si může vzít vizitku 
na správce. Pokud má chuť na dobrou 
rybu, může se domluvit na očištění a vy-
filetování a rybu si objednat. Na dotaz 
rádi sdělíme i termíny uzení ryb, které si 
lidé mohou objednat, a pak vyzvednout. 

Uzený kapr od pana správce je oprav-
dovou lahůdkou. Standardně je v sádce 
kapr, občas se objeví tolstolobik nebo 
sumec.

Součástí vašeho provozu je nově hos-
poda, co nabízí?

No, hospoda. Spíše Rybářská bašta, 
respektive bufet. Jak jste si asi všimli, 
u Pilského rybníku stojí nové sociální 
zázemí. S paní architektkou jsme chtěli 

postavit budovu, která umožní příjemné 
posezení nejenom rybářům, ale i ostat-
ním návštěvníkům areálu a cyklistům. 
Přitom zapadne do přírody a splní i přís-
né hygienické předpisy. To nebylo vůbec 
jednoduché na tak malém prostoru. 
Snad i její chod splní očekávání. Čekejte 
od nás čerstvé grilované a uzené ryby 
v závislosti na tom, co nalovíme. Nabíd-

ku doplníme o grilované a uzené pokrmy 
i pro návštěvníky, pro které ryby nejsou 
na prvních místech oblíbenosti, a samo-
zřejmě pro děti. Vše velmi jednoduché, 
čerstvé, aby vynikla hlavně příprava 
masa. Vedle rybárny plánujeme přírodní 
dětské hřiště, aby si i rodiče mohli užít 
chvilku klidu.

Jaké rybníky obhospodařujete a jak se 
liší jejich využití?

Začneme tedy v kaskádě horním rybní-
kem Ovčín. Ten je plánovaný jako chov-
ný. V roce 2018 jsme ho slovili a zjistili 
určitou nerovnováhu v obsádce ryb. 
Dokoupili jsme násadu a rybník se znovu 
zarybnil. Plánovali jsme výlov na letošní 
rok, ale kvůli výskytu KOI herpes viru 
v okolí, jsme výlov odložili na příští rok. 
Kromě prodeje ryb na hrázi plánujeme 
i speciality pro milovníky ryb a samo-
zřejmě občerstvení jako je svařák a grog, 
který k tomu patří.

Rybník Pazderna slouží pro sportovní 
rybolov. Průběžně jsme ho intenziv-
ně zarybnili rybami ve váze 10-14 kg 
(převážně kapry), které mají potenciál 
nárůstu na trofejní ryby +20 kg. Nej-
větší úlovek kapra byl v letošním roce 
20,20 kg. Rybolov tu probíhá jedině 
systémem „chyť a pusť“. Rybáři ctí tento 
systém. Vrátí nachytané ryby vodě, což 
udržuje biologickou rovnováhu v přírodě.  
Využívají pět přístřešků, kam se mohou 
uchýlit před nepřízní počasí či uložit 
svoje vybavení. Pro rybník Pazderna 
máme do budoucna projekt na ekologic-
ké vodní přístřešky, které zatím nejsou 
nikde v České republice. Bude to ale stát 
nemalé investice a hlavně budeme po-
třebovat citlivý přístup architekta, který 
zohlední sladění činností s přírodou. 
Pazderna by se pak mohla stát nejkrás-
nějším rybníkem pro rybolov v ČR.
Také rybník Pilský je areál pro sportovní 
rybolov. Probíhá opět systémem „chyť 
a pusť“. Tak to je! Ryby jsou zde trofejní, 

Když jsme 
areál v roce 
2016 přebírali, 
pohlíželi jsme 
se na něj jako 
na krásné místo 
na zemi, které je 
možné zvelebit.

foto: Jana Kaňuková

foto: Jana Kaňuková
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ale velmi chytré. Lidé sem přijedou strá-
vit svůj volný čas nebo dovolenou. Chtějí 
být v klidu a v přírodě, a to tento krásný 
areál určitě nabízí. Na rybníce pořádáme 
i závody a společenské akce pro firmy. 
Okolo rybníka je třináct přístřešků.

Jaké ryby chováte v našich rybnících 
a jaké jsou jejich hlavní vlastnosti?

Hlavní obsádku ryb tvoří kapr obecný, 
amur, štika, sumec, tolstolobik. Lze říci, 
že se jedná o polokulturní obsádku ryb.

Co víte o historii rybníkářství ve Zde-
chovicích?

Přestože jsme v kontaktu s lidmi, kteří 
se historií rybníkářství zabývají, nejsou 
informace o zdechovických rybnících 

jednoznačné. Když jsme areál v roce 
2016 přebírali, pohlíželi jsme se na něj 
spíš jako na krásné místo na zemi, které 
je možné zvelebit, dopracovat a vy-
zdvihnout jeho přednosti. Samozřejmě 
víme, že máme před sebou ještě spous-
tu práce, ale naše vize směřují spíše 
do budoucnosti. Chceme, aby naše kroky 
nesměřovaly proti přírodě a návštěvníci 
areálu negativně neovlivňovali prostředí 
rybníků. Těší nás, jak zdechovické ryb-
níky prospívají, což potvrzuje obrovský 
zájem návštěvníků. Jsme zaregistrování 
jako produkční podnik akvakultury, kdy 
jsme pravidelně podrobováni kontrolám 
Krajské veterinární zprávy v Pardubicích.

Máte vy osobně na štědrovečerním 
stole kapra, nebo jinou rybu? Jaký je 
váš oblíbený recept?

Jsem něco jako „kovářova kobyla“. Když 
rybu, tak ji máme jinak než v trojobalu. 
U nás jíme raději dravce nebo tradiční 
rodinné kapří hranolky. Na Štědrý den 
máme čočkovou polévku (bohužel, k ne-
voli našeho syna), uzeného lososa s by-
linkovou nebo křenovou pěnou a vin-
nou klobásu s bramborovým salátem. 
Druhý den děláme kapří hranolky, které 
doplníme uzeným kaprem, jak jinak než 
ze Zdechovic. Oblíbenou pochutinou 
všech je u nás doma sumec na grilu. 
Vánoce máme sice velmi jednoduché, 
ne zaměřené na nekonečnou konzuma-
ci, ale snažíme se maximálně si je užít 

s pohádkami, pohodou a v klidu po celo-
ročním maratonu povinností.

Jak vypadají Vánoce přímo ve vašem 
rybářství?

Po vánočním prodeji ryb úplně zaví-
ráme provoz. Pro rybáře zavíráme již 
koncem listopadu, protože i rybníky 
potřebují svůj klid a odpočinek a je třeba 
využít čas k údržbě areálu. 23. prosince 
si všichni popřejeme krásné Vánoce, 
během dne přijedou přátelé a někteří 
z pravidelných hostů pro kapra, s cuk-
rovím nebo jenom tak pobýt a pozdravit 
se, popřát si. A pak během Vánoc jdeme 
kolem rybníků na rodinnou procházku 
s naším jezevčíkem. Užíváme si ten klid 
a přírodu. Letos bychom si moc přáli, aby 
napadl sníh. To jsou rybníky snad ještě 
krásnější. Tak uvidíme. ¾

(red)

Uzený kapr od pana 
správce je opravdovou 
lahůdkou.foto: Jana Kaňuková

foto: Jana Kaňuková
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Adventní věnec na rodinném stole je výzvou k tomu, aby se domácnost sešla třeba 
u zapálení další svíčky každou neděli. Právě takový teď stojí v Zámeckém parku 
ve Zdechovicích a nabízí totéž. Ovšem v obřím měřítku, které dovoluje setkání více 
lidí, dokonce venku za zdravých podmínek, potřebných v této době.

Předvánoční čas adventu obvyk-
le oživuje velkou část z těch mála tradic, 
které se podařilo uchovat nebo znovu 
oživit. Častěji ale za jejich realizací stojí 
starší generace pamětníků, kterým záleží 
na zachování toho pěkného, co si pama-
tují z dětství a mládí. Za touto 
krásnou novou iniciativou 
pak překvapivě stojí čtve-
řice mladých Zdecho-
váků ze spolku Ješci, 
kterým utichnutí těch 
tradic dosavadních 
nebylo lhostejné, a tak 
možná započali jednu 
úplně novou: „Vzešlo to 
z dlouhé frustrace a našich 
domácích ’ponorek‘. Už jsme 
neměli náladu jen sedět doma nad 
učením, u obrazovek, nebo chodit jen stále 
na procházky. Toto byla šance, jak něco spo-
lečně podniknout,“ svěřuje se Aleš Kupka, 
jeden z autorů věnce. „Každý rok náš spolek 
pořádá spoustu akcí, ale letos to nebylo mož-
né. Má to být pěkná zastávka v parku a cíl 
rodinných vycházek. Vesnice je pro mě vždy 
spojená s přírodou,“ dodává Lucie Stříšková.

Obří adventní věnec tak podle Ada-
ma Marka, dalšího z autorů, vybízí přesně 
k tomu, co možná některým starším v obci 
schází: „Je známo, že o spoustu tradic, zvyků 
a obyčejů lidé v dnešním světě ztrácí zájem. 
Upadají, nebo je nahrazují nové, moderní. 
Věděli jsme, že nemůžeme shromažďovat 
občany v jeden čas. Rozhodli jsme se tedy 

udělat něco, kam budou moci lidi chodit ne-
pravidelně. Hlavní myšlenka tohoto velkého 
adventního věnce je ukázat, že musíme držet 
spolu a společně věřit v lepší zítřky.“ Na spo-
lečném projektu se pak podílely taky děti 
ze základní školy a další lidé. „Do zdobení 

věnce jsme chtěli zapojit i naše 
spoluobčany, alespoň takhle 

symbolicky trávit před-
vánoční chvíle společně,“ 
doplňuje Aleš Kupka. 
Pokud by ale byl zjed-
nodušeně považován 
za nostalgického ctite-

le minulých časů, bude 
se ošívat. Hledí totiž také 

do 21. století: „Myslím, že 
už přichází čas, aby se anga-

žovala i naše generace, ale neřekl 
bych, že to stojí na uchovávání tradic. Dokud 
se nám podaří pořádat akce, kde se sejdou 
naši přátelé z vesnice, a všem nám to dělá ra-
dost, tak je účel naplněn.“ Podobně uvažuje 
o budoucnosti i Adam Marek: „Naše obec 
se může pyšnit pestrým vybavením, které 
by nám spousta obcí mohla závidět. Určitě 
ale máme ještě pár nápadů, co by se mohlo 
vylepšit, jsou zatím v přípravné fázi. Když nad 
touto otázkou zapřemýšlím ve světovém mě-
řítku, tak myslím, že Zdechovice a Spytovice 
ještě nejsou vesnicemi 21. století. Jen těžko 
budeme v České republice hledat obec, kte-
rá by mohla konkurovat některým zahranič-
ním.“.  ¾

foto:

OBŘÍ ADVENTNÍ VĚNEC V ZÁMECKÉM PARKU
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DŮM Č.P. 87
PANSKÁ KOVÁRNA

Kronika obce Zdechovice uvádí tuto 
nemovitost jako panskou kovárnu, kte-
rou roce 1609 zakoupil kovář Matěj 
za 100 kop grošů. Zbořena byla v 60. 
letech 20. století. Totéž uvádějí i interne-
tové stránky obce. Nehodlám upravovat 
výše uvedené, ale v době číslování domů 
v roce 1770 byl v obci poslední dům 
s číslem popisným 66. Číslo popisné 87 
tedy neexistovalo. 

Tzv. Panská kovárna se nachází 
na mapě obce z roku 1839 a prvním do-
hledaným kovářem je zde Josef Kopecký 

v roce 1815, tedy kovárna byla postave-
na až po uvedeném číslování domů. Poté 
se zde vystřídalo několik generací ková-
řů. V letech 1883-1921 vlastnil kovárnu 
Václav Hes, roku 1899 stavení poškodil 
požár a od roku 1908 je zde kovářem 
Josef Doležal s Annou, dcerou Václava 
Hese. Tohoto pána si starší budou pa-
matovat kterak kráčí po nedělním obědě 
do hospody na mariášek. V domku po-
tom bydlela jeho dcera Marie, provdaná 
Honová a syn Jaroslav. Ti v 60. letech za-
koupili domek č.p. 54 (pro pamětníky za-

hradník Palivec), nyní č.p. 68. Když kovár-
nu opustili, běžely v té době v kině filmy 
s Vinetouem a scény, kdy bandité útočili 
na Batlerovu farmu. Mě a další soukme-

novce inspirovaly k útokům na kovárnu, 
a tak začala její postupná demolice. ¾

Josef Říha, zdechovický rodák

Protože v několika 
domech bydleli 
kováři, myslím, 
že vrchnost 
měla kovárnu 
přímo ve dvoře 
velkostatku.

zdroj: www.mapy.cz

Umístění kovárny v čp. 87 na historické 
katastrální mapě 

Umístění kovárny na současné letecké fotomapě.
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Z historie 
Kovbojšťouchu

Kdyby byl normální rok, popisoval by 
tento článek právě uskutečněný 27. roč-
ník kulečníkového turnaje Kovbojšťouch. 
Ale protože není, nemůžu vám o tomto 
ročníku napsat zhola nic, protože se ne-
konal. A tak mi koronavir, který to celé za-
vinil a který vůbec nepřeje sportu a všem 
radostem s ním spojeným, alespoň do-
volí trochu zavzpomínat. První ročník Ko-
vbojšťouchu byl naplánován na prosinec 
roku 1994 do hostince U zámku ve Zde-
chovicích. Byla to tehdy taková móda. 
Snad v každé hospodě se tenkrát obje-
vil kulečníkový stůl. Pokud se tam vešel. 
A my jsme té módy využili a uspořádali 
sportovní akci Kovbojšťouch. Hlavním 
sponzorem se tehdy stal pan Jiří Kupka 
a jeho firma KURY. Pro vítěze byla při-
pravená živá vykrmená husa. Jenže asi 
14 dnů před plánovaným termínem ma-
jitel nechal stůl ze sálu hostince odvézt. 
Na rychlo jsme sháněli nové místo koná-
ní a nalezli jsme ho v restauraci U Karasů, 
která byla tehdy ve Zdechovicích na náv-
si. Turnaj se vydařil, a tak jsme zde uspo-
řádali i druhý ročník. O další rok později 
se kulečníkový stůl do hostince U zámku 
vrátil, a tak se další dva roky turnaj usku-
tečnil tam. Byl by tady i pátý, kdyby opět 
neodvezli stůl. Tentokrát pouhý týden 
před konáním akce. Dobře si pamatuji, 
jak jsme tenkrát přelepovali již natištěné 
a vyvěšené plakáty a na poslední chvíli 

domluvili uspořádání v hostinci Pod lipa-
mi v Morašicích. Od roku 1999 jsme pak 
turnaj stěhovali mezi hostinci U Kurků v 

Labětíně a U Koblihů v Řečanech. 
Celých 26 let nepřetržitě jsme udrželi 
tradici, která si získala mezi amatérský-
mi příznivci tohoto sportu dobré jméno 
a na který se většina z nich ráda vracela. 
Až přišel rok 2020 a s ním všechno, co se 
teď kolem nás děje. Pevně věřím, že můj 
příští příspěvek do Zpravodaje již nebu-
de zase o takovémto vzpomínání a že již 
nebude nutné rušit naše naplánované 
akce. Věřím. ¾

Milan Potměšil, šerif Kovbojského klubu

Kovbojšťouch 2006 – Míla Mucha a Ivan Sotona – 
po mnoho let nerozlučná dvojice na kulečníkových 

turnajích

Jaroslava Havířová
Oslavila krásných 80 let. Je stále aktivní. 

Ráda pracuje na zahrádce, vaří a peče pro 
své blízké. Tak ji přejeme, ať zdravíčko stále 
slouží a užívá si nadále spokojeného života. 

Více než 80 let oslavili tito naši 
spoluobčané:
•  Božena Beránková 84 let
•  Božena Smutná 89 let 

Vážení oslavenci,
je nám líto, ale opět 
gratulace musely probíhat 
prostřednictvím telefonu 
a vložením poukázky 
s přáním do schránky.
Přejeme hlavně zdraví 
a těšíme se, snad již brzy, 
na osobní setkání. 

Za Zdechovice Jarmila 
Chalupníková a Lída 
Hloušková, za Spytovice 
Vlasta Formanová a Eva 
Obrgriesrová. 

Eva Janatová
Oslavila 70 let. Pochází z Třebechovic pod 
Orebem. Vyučila se prodavačkou. V roce 
1973 se vdala a přestěhovala do Spytovic. 
S manželem vychovali dvě děti. Nyní jim 
radost dělají vnučky.

Marie Mazalová
Paní Marie Mazalová je jednou z našich 
občanek, která se dožila krásných 91 let. Co 
jiného ji přát, hlavně hodně zdravíčka, pohody 
a radostí ze svých vnoučat a pravnoučat.

Významná jubilea  
našich spoluobčanů
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KAREL MAREK
Říká se, že když jsme byli malí vše 

okolo připadalo větší, všeho bylo více, 
i sněhu. Ale opravdu bylo. Jako děti jsme 
si užili lyžovačky, bruslení, až nás to už 
nebavilo. Jezdilo se na Hrušové skaličce, 
scházelo se tam lidí, že bylo často plno. 
Mladí i staří. Při dlouhých zimních veče-
rech jsme se nedívali na telku. Když jsme 
byli s bratrem malí, všichni jsme sedli 
v kuchyni, kde se žilo celý rok. Babička 
otevřela dvířka do kamen a vypravo-
vala pohádky. Při tom vyprávění skákal 
odraz plamenu po stěnách, až jsme se 

někdy báli. Na Štědrý den jsme nemohli 
ani mrknout do svátečního pokoje, kde 
táta s mamkou zdobili stromek. Ořechy 
se balily do pozlátka, červená jablíčka 
malináče se naleštila kůží z uzeného 
a tím se strom zdobil. Pamatuju ještě, 
jak vzal táta koně, Fandu, do nákladních 
sání a svezl nás Zakázankou (kočárovou 
cestou). Sníh od kopyt lítal až na nás. 
Také v neděli se chodilo k tetě Zavřelové 
na Zbraněves. Udělala nám čaj s „rumem“ 
ale byla to jen voňavá tresť. Chodilo se 
sněhem po zadu okolo Zavřelovy skály, 

Vyprávěj sousede!



Rybník Ovčín, Karel Marek s kamarády z dětství. 
Foto: rodinný archiv Karla Marka

než to 
zabra-
la ar-
m á d a . 
I ledu 
j s m e 
si užili 

na rybníku Ovčín. Až do tmy, přišel i táta, 
když obstaral koně i pan Krupička (aspoň 
do branky). Mnohdy nám na sánkování 
stačil i kopeček u Ovčína. Jezdilo to skoro 

až k hlavní ulici k Vaničkům. Jojo, sněhu 
bylo víc a nikomu nevadil. Ani na chození. 
Silnici jezdil táta s panem Kaňukou sypat 
ručně z vozu, chodníky ne. Dnes, jakmile 
napadne 2 cm sněhu a není vymeteno až 
do postranních ulic, je povídání. Málokdo 
se přizpůsobí, že je vlastně zima. Dva 
centrimetry sněhu, kalamita, jak na Si-
biři.

MARIE ANDĚLOVÁ
Vánoce, to byl pro mě čas krásného 

napětí, očekávání a vůně různých dob-
rot, které patřily jen k Vánocům. Perníč-

Ořechy se balily 
do pozlátka, 
červená jablíčka 
malináče se 
naleštila kůží 
z uzeného a tím 
se strom zdobil.
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ky, vánočky, stromeček, jmelí… Než na-
stal ten očekávaný Štědrý den, do večeře 
jsme drželi takový volný „půst“. Nejedlo 
se maso, ani nic tučného, jen k obědu 
byla hrstková polévka (krupky, čočka, 
hrác, jáhly). K večeři měli všichni kapra, 
švestkovou omáčku a noky.

 Potom jsme krájeli jablíčka a pouště-
li do škopíku s vodou skořápkyz ořechů 
s malou svíčkou. Komu doplula nejdále 
k okraji, tak to znamenalo, že se dosta-
ne „do světa“. Pro mě jsou vzpomínky 
na Vánoce z dětství krásné, plné poho-
dy a vzájemné lásky. (Přála bych si, aby 
i moje děti, vnoučata a pravnoučata měli 
na Vánoce krásné vzpomínky a mohli je 
vyprávět a předávat svým dětem.)

LÍDA HLOUŠKOVÁ
Na Vánoce jsme se scházeli celá 

velká rodina. Na oběd jsme mívali „cou-
račku“, to je polévka z kyselého zelí a se 
smetanou. Na večeři byl kapr. A zvali 
jsme babičku tatínkovu, děda už nebyl 
a vzali sebou i tetu, která tam s nimi by-
dlela. A to si pamatuju jako dneska, jak 
přišli s dřevěnou lucerničkou a se svíč-
kou. A tak u nás byli na tu večeři, mod-
lili se, koledy jsme zpívali, pak se rozdaly 
dárečky a šli domů. A my jsme se přesu-
nuli přes dvoreček k druhé babičce a tam 
jsme se potkali s dalšími z rodiny. Tety, 
strejdouvé a bratranci. Všichni. A pak 
jsme se společně vypravili na půlnoční. 
Bylo to tak fajn a taky fajn bylo, že byl 
sníh. A jaké jsme měli tradice? Házela 
jsem pantoflem, jestli půjdu z domu. Jab-
líčka jsme krájeli. A pak jsem taky chodila 
na zahradu, kde jsme měli bez. Stoup-

la jsem si k němu, začala klepat a říkat: 
„Třesu třesu bez, ozvi se mi pes, kde můj 
milý večeří dnes.“ A to jsem tady kama-
rádila s jedním klukem a to když jsem to 

někomu pověděla, že tam chodím klepat, 
tak voni říkali: „No jo, tys mu řekla v kolik 
chodíš klepat a on chytil Puňťu a  dráždil 
ho, aby začal štěkat, viď?“

MARIE KOŽENÁ
Čas letí jako bláznivý, den za dnem, 

rok za rokem, najednou zjistíme, že nám 
ubývá sil. Nedokážeme dělat všechno 
jako dřív, často se na sebe zlobíme, ale 
nedá se nic dělat. Radosti, pohoda, dobrá 
nálada se střídá s různými starostmi, ně-
kdy bolestí a smutkem. Takový je život. 
Přišel čas, kdy je třeba taky odpočívat, 
s dobrým člověkem si popovídat a také 
vzpomínat. Teď právě je doba adventní, 
tak přemýšlíme, jak všechno připravit, 
aby všichni byli spokojeni.

Vzpomínám si, jak se Vánoce slavily 
tenkrát, když jsem byla malá holka – to 
bylo kolem roku 1940… je to už pěk-
ně dávno, byla to vlastně doba válečná, 
všechno bylo na lístky, peněz málo, mu-
selo se šetřit. Každou korunu třikrát ob-
rátit, než se vydala.

Nenarodila jsem 
se do statku, ani 
do žádného bohat-
ství, měli jsme jen 
obrovskou kamen-
nou stodolu - tatínek 
se v místním lomě 
sám nalámal kámen 
– vedle byl chlév pro 
krávy, naproti chlívky 
pro prasata a patro-
vý špejchárek-sýpka. 
Neměli jsme vodovod, 

ledničku, televizi, rádio, pračku, cirkulár-
ku, sekačku na obilí ani na trávu, ani auto, 
motorku, jen kola.Všude číhala jen samá 
práce a na ní byly potřeba pevné svaly 
a šikovné ruce. K bydlení jsme měli jed-
nu místnost. Pár dní před Štědrým dnem 
přinesl tatínek z lesa malý smrček, zasa-
dil ho do stojanu s třemi malými trpaslíky 
a večer jsme ho společně ustrojili. Ozdob 
bylo málo, přivěsili jsme ještě plno ořechů 
zabalených do staniolu a dvoubarevné 
papírové košíčky ve tvaru srdíčka s ma-
lým kouskem domácí čokoládky uvnitř. 
Jako řetěz sloužily bílkové pusinky upeče-
né na dlouhé niti. Na stole byla připravená 
bílá kolečka, linecké slepovánky, jablečný 
závin a nesměla chybět veliká vánočka 
pro nás a pro všechna naše zvířata. Pod 

stromeček se dávají 
dárky. Vůbec si nepa-
matuji, že by se moji 
rodiče nějak obdaro-
vávali, asi ne. Já jsem 
vždycky nějaký drob-
ný dárek objevila: 
samozřejmě nějaké 
kousky oblečení, lepo-
relo, malinké pohádky 
velikosti slovníčku, 
vždy s jednou pohád-
kou, různé skládačky 
a jiné. Moc mě potě-

Karel Marek s bratrem na Hrušové skaličce.

Jaroslav Marek na Hrušové skaličce. 
Foto: rodinný archiv Karla Marka

Třesu, třesu bez
ozvi se mi pes
kde můj milý
večeří dnes.
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šila asi 30 cm velká hadrová panenka se 
spoustou oblečků. Hlavičku měla hezkou 
z nějaké tvrdé papírové hmoty. Dáva-
la jsem ji spát do krabice od bot. Nejvíce 
jsem si však pohrála s autem. To vyráběl 
strýc Venda pro svého syna, ten byl o šest 
roků starší než já, tak auto dostalo nové 
barvy a bylo moje. Bylo celé dřevěné, ze-
lené, dlouhé asi 50 cm. Vepředu na kabi-
ně byly vyřezané otvory jako okna, vzadu 
pěkná korba pro můj zadek jako stvoře-
ná. Tam jsem si sedla a jela od stodoly až 
ke vratům. Paráda.

Ještě na něco jsem si zapomněla.
Tenkrát jsme chodili každou neděli 

do kostela. Zvlášť o svátcích byl kostel 
plný. Přišli lidé domácí i z okolních ves-
nic. Jak se z kůru začaly ozývat varhany, 
celým prostorem se nesla  melodie Ti-

ché noci, Narodil se…, Čas radosti… atd. 
Všichni zpívali. To byl zážitek. Ani to ne-
umím popsat. Vánoční písně se zpívaly 
u stromečku i doma. Nevím v kolika ro-
dinách se ten zvyk udržel, myslím, že jich 
mnoho není. Co naplat. Svět se mění. My 
staří už nic nepokazíme, ale taky nevy-
lepšíme, záleží na těch mladších. Přejme 
si, aby měli dost rozumu, odvahy, síly, 
ochoty a pevné zdraví. ¾

Zvlášť 
o svátcích byl 
kostel plný.  
Všichni zpívali. 
To byl zážitek. 
Ani to neumím 
popsat.

Petruželová voda

Dej do pěti žejdlíků vody jeden na koláčky rozkrájený celer, dva kořínky petružele, 
hrst hrachu, zelenou petružel, osol to, a máš-li buď vnitřnosti z ryby nebo hlavičku 
z lína nebo malého kapříka, tedy to k tomu připoj a nech to vařit; také můžeš při tom 
vařit několik raků. Tato petruželová voda jest nevyhnutelně potřebná, když se trochu 
kloudný postní oběd připravuje, protože se jí může použit jak na polívku, tak i ke všem 
omáčkám.  

Obyčejná rybí polívka 
Vyjmi vnitřnosti z kapra, žluč pozorně odstraň, aby se neroztrhla, taktéž to tlusté 

střívko, vnitřnosti dobře vyper a nech je na misce až k potřebě. Dej do hrnku na nud-
ličky nakrájenou petružel, mrkev, celer a malý kousek zázvoru, nalej na to vody, osol 
to a nech to vařit; když je zelenina dost vařená, zapraž to bílou jištičkou, dej do toho 
teprva nyní ty vnitřnosti z kapra, okořeň to trochu květem a nech to ještě hezky po-
vařit; pak vlej polívku do mísy na smaženou žemličku. 

VÁN     ČNÍ MENU 
podle Magdalény Dobromily Rettigové

r u b r i k a
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Kapr na černo

Trhni kapra, oškrab ho, vyndej vnitřnosti, 
vlej do něho půl žejdlíka dobrého vinního octa, 
vymej ho ním a schovej tu octem vypláknutou 
krev; načež kapra rozsekej na kusy, narovnej ho 
do pánve, dej k němu cibuli, mrkev a na koláčky 
rozkrájený celer, několik stroužků česneku, nové 
koření, pepř, zázvor, hřebíček, všecko celé, několik vyloupaných vlaských ořechů, nalej 
na to piva tolik, až se ryba zatopí, dej do toho kousek nového másla, osol to a nech to 
vařit; oheň musí ale býti jen okolo pánve a ne na prostředku, aby se ryba nepřipálila. 
Když se trochu pováli (asi půl hodiny), ustrouhej kousek perníku a rybu ním zasyp; 
potom upraž na másle hezky do hněda kus cukru, vlej k němu tu krev s tím octem 
a néch to spejchnout, pak to vlej ke kapru, nech to povařit, až to zhoustne, dej k tomu 
kouštínek bílého cukru, a chceš-li, přilej do toho půl žejdlíka červeného vína; potom 
vyrovnej rybu na mísu, poklaď ji těmi celerovými a cibulkovými koláčky proceď na ni 
omáčku a dej ji na stůl. ¾

MAGDALÉNA DOBROMILA 
RETTIGOVÁ
Z dochovaných portrétů je známá 
zejména jako korpulentní dáma s dob-
rosrdečným pohledem, která se uměla 
ohánět v kuchyni a sepsala řadu kuchařek 
a knih o vedení domácnosti. Ve své době 
(1. polovina 19. stol.) ale patřila k prvním 
ženám, aktivním ve veřejném životě. Byla 
to totiž především mimořádně vzděla-
ná česká buditelka, moderně smýšlející 
osobnost a zastánkyně vzdělávání dívek. 
Vedla semináře, dopisovala do časopisů 
a psala poezii. Málokdo asi ví, že se svým 
podobně smýšlejícím manželem působili 
především ve východních Čechách, něja-
kou dobu dokonce v Přelouči. ¾

 Obří adventní věnec ozdobili také naši školáci.  První sníh letošní zimy.

Foto: Lucie Andělová

Foto: Tomáš Rondzík 35
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Klidné a pokojné  
prožití vánočních svátků,

pevné zdraví  
a mnoho úspěchů  

v roce 2021
Vám přeje 

obec Zdechovice

foto: Lucie Andělová


